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Referat af 5. møde i Studienævnet for Psykologi 

 

Tid: 21. juni 2023, kl. 10.00 – 12.00 

Sted: Bygning 1350, lokale 314 

 

 

 

Dagsorden 

 

1. Godkendelse af dagsorden 

 

2. Orientering fra formanden  

o Årlig status 

o Arbejdspunkter til det kommende år 

o Udvikling i evalueringer 

Bilag 2: Slides, årlig status 2023 

 

3. Afgørelser til orientering og/eller beslutning fra dispensations- og merit-

udvalget 

 

4. Opfølgning på projektorienteret forløb  

 

5. Specialeundersøgelse om start på arbejdsmarkedet  

 

6. Fremtidige dagsordenspunkter 

 

7. Eventuelt  

 

 

Til stede: 

Lektor Mimi Yung Mehlsen  

Lektor Ali Amidi  

Lektor Jesper Aagaard  

Postdoc Sigrid Juhl Lunde (suppleant) 

Studerende Signe Kirk Hovaldt  

Studerende Clara Rindom Nielsen  
Studerende Anne-Sofie Balsgaard Brandt  
 

Desuden deltog: 

Dimittend Nadia Lundgaard (punkt 5) 

Carsten Dalsager, sekretariatsleder (observatør)  

Dennis Haarup Karlsen, Vejledning og studieinformation (observatør) 
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Tine Fuglsang, Studienævnsbetjening og rådgivning (referent)  

 

Fraværende med afbud: 

Lektor Annette Elisabeth Bohn  

Studerende Khava Temirlanovna Baskhanova  

Studerende Elisabeth Fryd (suppleant) 

 

Punkt 1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsordenen blev godkendt. 

 

Punkt 2. Orientering fra formanden  

Til punktet var vedlagt slides fra årlig status på psykologi. Formanden orien-

terede om mødet, der blev afholdt den 14. juni. Flere af studenterrepræsen-

tanterne deltog og kom med forskellige input. På mødet var der gennemgang 

af uddannelsen med særligt fokus på kritiske indikatorer, studieintensitet, 

slutevalueringen af henholdsvis bachelor- og kandidatuddannelsen samt op-

følgning på handlepunkter og identificering af kommende fokusområder. Den 

store udfordring er dimittendledigheden og dertil kommer studieintensiteten. 

 

Ift. dimittendledigheden er der tale om en regional udfordring, især gældende 

for Aarhus. Den samme tendens ses ikke for de øvrige landsdele. Forskellige 

tiltag blev drøftet med afsæt i, at dimittender skal motiveres til at søge første 

job eller vikariat andre steder end i Århus og omegn. Det er indskrevet i hand-

leplanen for 2023, hvad der skal gøres ift. dette. Via kontakt til større psyko-

logarbejdspladser i udkantsområder skal det undersøges, om der kan etable-

res kortere sommerferiejobs, hvor de studerende kan opnå praktisk erfaring.  

 

I forlængelse heraf, er der lavet et handlepunkt omhandlende opbygning af et 

alumnenetværk med henblik på sparring og udveksling af erhvervserfaringer. 

Studienævnet drøftede, hvordan dette bedst kan gøres. Formanden pegede på 

lægernes 12-mandsgrupper, som mødes jævnligt som en ERFA-gruppe. Noget 

tilsvarende kunne måske tænkes på det psykologiske område, hvor der i grup-

perne inkluderes nogle studerende. Netværksgrupper kunne være en anden 

mulighed. Næstformanden spurgte i den forbindelse, om der ikke allerede 

findes forskellige former for ERFA-grupper blandt andet inden for kommu-

nen.  

 

En nærmere undersøgelse af studieintensiteten blev ligeledes et handlepunkt. 

Bacheloruddannelsen skal hovedsageligt være i fokus, da de kandidatstude-

rende i højere grad er på vej mod job og andre aktiviteter ved siden af studiet. 

Målet for undersøgelsen er at komme mere i dybden med, hvad de studerende 

betragter som en typisk studiedag og hvilke aktiviteter, de medtæller i den 

forbindelse.  Dette kunne f.eks. gøres vha. rapporteringer over et par uger. En 

anden mulighed kunne være fokusgruppeinterviews. 

 

Formanden havde endvidere undersøgt udviklingen i undervisningsevalue-

ringerne ift. det samlede udbytte i perioden 2019-2023. På seminarerne ses 
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en faldende tendens. Mange af seminarerne har været udbudt af flere om-

gange, og forklaringen ligger derfor ikke umiddelbart i undervisningsforma-

tet. En mulighed kunne være, at de studerende ændrer sig over tid og dermed 

får en anden opfattelse af, hvad udbyttet af et seminar skal være. Studenterre-

præsentanterne bemærkede, at der blandt de studerende har været utilfreds-

hed med, at de kun kunne tage ét klinisk seminar, og at det ikke var tydeligt, 

hvilke seminarer, der var kliniske. Betegnelsen kliniske seminarer er afskaffet 

fra foråret 2024 i henhold til studienævnets tidligere beslutning.  

 

Der blev desuden peget på det nye prioriteringssystem i forbindelse med valg 

af seminarer. Tidligere skulle de studerende prioritere mellem flere semina-

rer. Nu skal de kun vælge ét seminar, og hvis de ikke får dette, kommer de 

med i en ny runde. Studienævnet drøftede, om den nuværende model giver 

samme tilfredshed som den tidligere model med prioriteringer. Dette forsø-

ges undersøgt nærmere. 

 

Formanden orienterede endvidere om, at der er kommet en ny udgave af bo-

gen af C. Cooper, som er på pensumlisten for Test- og undersøgelsesmetode. 

Titlen er ændret, men der er tale om en opdateret udgave af samme bog. Ka-

pitlerne er tilrettet på pensumlisten, så de stemmer overens med den nye ud-

gave.   
 

Punkt 3. Afgørelser til orientering og/eller beslutning fra dispen-

sations- og meritudvalget 

Der var ikke noget fra meritudvalget. Ift. dispensationsudvalget blev det 

nævnt, at der ikke er et generelt problem ift. praktikken, men der holdes altid 

øje med, om der opstår nogle tilbagevendende tendenser.   

 

Punkt 4. Opfølgning på projektorienteret forløb  

Den foreslåede 20 + 10 ECTS model ift. det projektorienterede er blevet drøf-

tet på et medarbejdermøde i starten af juni. Blandt underviserne var der enig-

hed om, at modellen skal drøftes nærmere, og der ikke skal hastes noget igen-

nem. Ændringen vil således først kunne træde i kraft fra 2025. Prodekanen 

har desuden meddelt, at den graduerede eksamen ikke behøver at indføres fra 

2024, men afventer udspillet ift. kandidatreformen.  

 

En studenterrepræsentant spurgte om, hvad underviserne især havde været 

utilfredse med ift. forslaget. Nogle havde peget på nedgangen i kandidatsemi-

narerne, og den deraf følgende nedprioritering af en bestemt undervisnings-

form. Studenterrepræsentanten spurgte i forlængelse heraf, hvorfor det er ob-

ligatorisk at tage et Grundfag B, når seminarerne giver mere dybde. Forman-

den pegede på, at seminarerne er meget forskellige og ofte specialiserede. 

Grundfagene derimod giver en bred orientering og retter sig mod forskellige 

arbejdsområder, som ud over det kliniske eksempelvis kan være PPR.  

 

Blandt underviserne var der dog især utilfredshed ift. selve processen. Mange 

mener, at de ikke er blevet hørt og inddraget. Der er derfor et generelt ønske 
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om mere gennemsigtighed og tidligere inddragelse i forbindelse med nye til-

tag og ændringer. Studienævnet drøftede den videre proces. Det blev fremhæ-

vet, at det i de kommende drøftelser med underviserne er væsentligt at skabe 

det rigtige udgangspunkt. Det skal tydeliggøres, at der er nogle problemer, 

som der i fællesskab skal findes en løsning på. Dette sker inden for nogle be-

stemte rammer og kriterier, som det er nødvendigt at forholde sig til.   

 

Det blev besluttet, at undervisere og repræsentanter fra studienævnet invite-

res til to – tre møder med henblik på at lave en ændring af det projektoriente-

rede forløb. I foråret 2024 indmeldes studieordningsændringen.  

 

Punkt 6. Specialeundersøgelse om start på arbejdsmarkedet  

En dimittend fra psykologi var inviteret til at holde et oplæg om en speciale-

undersøgelse om nyuddannede psykologers og juristers første tid på arbejds-

markedet, som hun havde lavet sammen med en medstuderende. Specialet 

fokuserer især på trivsel ift. arbejdsmiljøet og virksomheden, men der bliver 

også spurgt ind til selve studietiden. På baggrund af kvalitative interviews er 

der fundet 6 temaer: 

o Forventninger: Her var der både tale om høje forventninger til sig selv ift., 

hvor meget der skal ydes på arbejdspladsen. De fleste havde svært ved at 

sige nej til opgaver og havde svært ved at vurdere, hvor meget de reelt 

kunne nå pga. manglende erfaring. Hertil kom arbejdspladsens forvent-

ninger til deres arbejdsopgaver. 

o Social støtte: Støtte både på arbejdspladsen i form af hjælp og sparring til 

arbejdsopgaverne samt privat i form af opbakning blev fremhævet som en 

måde at afhjælpe presset på, og som vigtige faktorer for trivsel og læring. 

o Overgang fra studie til arbejde:  Studiestrategierne passer ikke nødven-

digvis til arbejdspladsen. Det kan være svært at omsætte det teoretiske til 

praksis. Manglende erfaring blev desuden fremhævet.  

o Omgivelser: Her var især fokus på, hvordan lang transporttid kunne på-

virke den samlede arbejdsdag. 

o Motivation: Anerkendelse og feedback blev fremhævet for at kunne ud-

vikle sig og lære nyt. 

o Pres: Mangel på ressourcer ift. tid, penge og personale blev fremhævet. 

Studienævnet drøftede og stillede spørgsmål til undersøgelsen med afsæt i, at 

det generelt er svært for dimittender fra psykologi at få deres første arbejde. 

Der blev spurgt til, om dimittenderne var villige til at søge arbejde uden for 

Aarhus. Nogle pendlede op til 4 timer, andre havde et vikariat i Vestjylland, 

en var flyttet til Esbjerg. Nyuddannede psykologer er bevidste om, at det kan 

være svært at finde det første job. De stiller derfor ikke nødvendigvis så store 

krav til arbejdspladsen som juristerne, der ofte kan byde ind med opdateret 

viden ift. paragraffer mv., og dermed også stiller større krav. I forlængelse 

heraf kan det for psykologer være svært at sælge sig selv i jobsøgningen. 

Erfaring blev set som en valuta, som skaber værdi på arbejdspladsen, og som 

gør, at man som nyuddannet kan føle, at man er mindre værd. Det var især 
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psykologerne, der havde det på denne måde. Det blev tydeligt for nogle dimit-

tender, at de ikke var trænet i at tale med familier og andre faggrupper ek-

sempelvis i forbindelse med stillinger inden for PPR. Overgangen fra at være 

studerende til at være den, der har ansvaret og sidder som ordstyrer som ene-

ste psykolog, kan være stor. Juristerne har ofte et andet ressourcegrundlag og 

er en ud af flere repræsentanter. Deres arbejde er i højere grad målbart og 

konkret, og typisk er der nogle til at tjekke det i starten, inden det videresen-

des. 

Formanden spurgte til, om der var nogle kompetencer, de efterlyste på stu-

diet. Mere praktik, interventionsmetode og hands-on blev fremhævet, så di-

mittenderne fremstår mere sikre, når de kommer ud på arbejdsmarkedet. Der 

blev ligeledes peget på testning, cases og portefølje-opgaver. Generelt var der 

enighed i studienævnet om, at det er vigtigt, at teorien kan omsættes til og an-

vendes i praksis, og at de studerende bliver mere bevidste om denne kobling. 

Ligeledes skal de studerende kunne kommunikere med andre end psykologer. 

 

Punkt 6. Fremtidige dagsordenspunkter 

Studenterrepræsentanterne havde forslag til fremtidige dagsordenspunkter 

med afsæt i drøftelserne på årlig status.  

o Øget fokus på sammenhængen mellem teori og praksis samt bevidst-

gørelse af de studerende ift. de kompetencer, de tilegner sig i løbet af 

uddannelsen: Studenterrepræsentanterne bemærkede, at ’Psykologiens 

fundering og perspektiv’ kunne være et oplagt fag til at introducere 

koblingen mellem teori og praksis. Faget har tidligere været drøftet 

ift. struktur og brugbarhed. Formanden supplerede med, at det er me-

ningen, at faget skal fremstå som et indgangsfag til studiet. Fra VIP-

repræsentanternes side blev det fremhævet, at underviserne skal ind-

drages, hvis der skal ske ændringer.  

o Diskursen på psykologi: Det blev ligeledes forslået at kigge nærmere 

på, hvordan uddannelsen introduceres i UddannelsesGuiden og på di-

verse hjemmesider med henblik på at afdække, hvordan uddannelsen 

italesættes, og hvilke forventninger, de studerende kommer med. I 

forlængelse heraf skal der arbejdes på at tydeliggøre, at det teoretiske 

grundlag på bacheloruddannelsen muliggør, at det praksisnære på 

kandidatuddannelsen fungerer godt. Det blev foreslået at spørge fag-

koordinatoren og underviserne på ’Psykologiens fundering og per-

spektiv’, om de har nye ideer til, hvordan de forskellige koblinger mel-

lem teori og praksis kan præsenteres og italesættes over for de stude-

rende. 

o Indførelse af 2 ugers observationspraktik på bacheloruddannelsen: 

Dette kunne være en mulighed for se en arbejdsplads og følge en psy-

kologs arbejde som afslutning på bacheloruddannelsen. I forlængelse 

heraf foreslog formanden, at de studerende måske kunne komme ud 

til nogle, der er i slutningen af deres praktik og dermed følge dette 

forløb nogle dage i løbet af de to uger.  

o Interventionsmetode over længere tid: Studenterrepræsentanterne 

spurgte, om der var mulighed for, at Interventionsmetode kan 
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strække sig over et semester. Formanden svarede, at der ikke er loka-

ler og undervisere til dette. 4-mandsgrupper blev foreslået, hvor de 

studerende løbende arbejder selv. Fagkoordinatoren kan inviteres til 

drøftelse ift. ideerne, som dog vil være logistisk udfordrende ift. både 

lokaler og semesterplaceringer.  

o Ugesedler: Aktuelt er der kritik fra underviserne, og ansvaret ligger 

hos instruktorerne. Det undersøges, om dette kan gribes anderledes 

an, så det bliver mere konstruktivt.  

 

Punkt 7. Eventuelt  

Der var ikke noget under punktet. 

 

Mødet sluttede kl. 12.05. 

 

Mimi Yung Mehlsen / Tine Fuglsang  

Formand                       Referent    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


